

April 13, 1962

**From the Journal of S.M. Kudryavtsev, 'Record of
Conversation with Fidel Castro Ruz, Prime Minister
of the Republic of Cuba, 22 March 1962'**

Citation:

"From the Journal of S.M. Kudryavtsev, 'Record of Conversation with Fidel Castro Ruz, Prime Minister of the Republic of Cuba, 22 March 1962'", April 13, 1962, Wilson Center Digital Archive, AVP RF, f. 0104, op. 18, p. 121, d. 3, ll. 222-223. Obtained by James G. Hershberg and translated by Gary Goldberg.

<https://digitalarchive.wilsoncenter.org/document/177824>

Summary:

Chomon is appointed Minister of Communications, and Inchaustegui's report is corroborated.

Credits:

This document was made possible with support from Blavatnik Family Foundation

Original Language:

Russian

Contents:

Transcript - Russian

Translation - English

222

СЕКРЕТНО. Экз. №1
13 апреля 1962 года
Исх. № 130
ИЗ ДНЕВНИКА
С.М. КУДРЯВЦЕВА

ЗАПИСЬ БЕСЕДЫ
с премьер-министром Республики Куба
Фиделем Кастро РУС

22 марта 1962 года

Сегодня вечером в посольстве нами был устроен прием по случаю вручения Фиделю Кастро Ленинской премии мира. На приеме присутствовали: Фидель Кастро, Дортикос, Рауль Кастро, Эрнетсо Гевара, Блас Рока, Рауль Роа и все другие члены правительства и Национального руководства Объединенных революционных организаций, а также видные представители кубинских общественных организаций, послы социалистических, латиноамериканских и ряда западных стран.

Фидель Кастро просил меня проинформировать Москву о том, что кубинское правительство решило назначать посла Кубы в СССР Чомона на пост министра связи. После введения Чомона в состав Национального руководства ОРО, заметил Фидель Кастро, он останется на Кубе и примет практическое участие как в деятельности партии, так и в управлении государством. 24 марта мы, продолжал Фидель Кастро, намерены объявить в печати о назначении Чомона министром связи. В ближайшее время он возвратится в Москву для нанесения прощальных визитов.

Со своей стороны обещал передать это сообщение в Москву.

Сославшись на нашу прошлую беседу, в ходе которой он, Фидель Кастро, выражал беспокойство по поводу телефонного сообщения из Нью-Йорка Инчаустеги о готовящейся против Кубы агрессии, сказал, что, видимо, кубинский представитель при ООН передал по существу выступление советского представителя в Совете безопасности 15 марта. Советский представитель, ссылаясь на американскую прессу, привел факты подготовки Соединенными Штатами вооруженного вторжения на Кубу. В этом выступлении, в частности, советским представителем

223

была приведена выдержка из журнала «Тайм» от 16 марта, в которой сообщалось, что за последнее время в Гуантанамо высадилось 800 солдат морской пехоты и что численность морской пехоты достигает по меньшей мере 1100 человек. Кроме того, численность военных моряков доведена до 2 тысяч человек. В Пуэрто-Рико дислоцирован батальон морской пехоты, готовый, как указывается в журнале, «двинуться по первому зову». Флот США, тепер легально располагающийся вблизи Гуантанамо, снабжен реактивными истребителями типа F-4H, который базируется на авианосцах .

Фидель Кастро поблагодарил за информацию, заметив, что в последнее время действительно отмечается некоторое увеличение военных контингентов на американской базе в Гуантанамо. Однако каких-либо крупных и серьезных передвижений, которые говорили бы о неминуемой близости военного вторжения, пока не наблюдается.

Необходимо отметить, что прием проходил в необычайно теплой и сердечной атмосфере. Фидель Кастро оставался на приеме в течение четырех

часов. Прощаясь с нами, он взволнованно просил заверить ЦК КПСС и Советское правительство в том, что он оправдает своей деятельностью оказанное ему доверие вручением премии Великого Ленина, идеи которого он будет достойно проводить в жизнь.

ПОСОЛ СССР В РЕСПУБЛИКЕ КУБА

(С.КУДРЯВЦЕВ)

SECRET Copy № 1

13 April 1962

Outgoing № 130

FROM THE JOURNAL OF

S. M. KUDRYAVTSEV

RECORD OF A CONVERSATION

with Fidel Castro RUZ, Prime Minister
of the Republic of Cuba

22 March 1962

This evening we held a reception on the occasion of the presentation of the Lenin Peace Prize to Fidel Castro. [The following] attended the reception: Fidel Castro, Dorticos, Raul Castro, Ernesto Guevara, Blas Roca, Raul Roa, and all the other members of the government and National Leadership of the United Revolutionary Organizations, and also prominent representatives of Cuban public organizations, and the ambassadors of socialist, Latin American, and a number of Western countries.

Fidel Castro asked me to inform Moscow that the Cuban government has decided to appoint Cuban Ambassador to the USSR Chomon to the post of Minister of Communications. Fidel Castro noted, after Chomon becomes part of the ORO National Leadership he will remain in Cuba and take a practical part both in Party activity as well as in governing the country. Fidel Castro continued, we intend to announce Chomon's appointment as Minister of Communications in the press on 24 March. He will return to Moscow in the near future to pay farewell visits.

For my part I promised to pass this report to Moscow.

Referring to our last conversation in the course of which he, Fidel Castro, expressed concern about the telephoned report from New York of Inchaustegui about an aggression being prepared against Cuba, he said that apparently the Cuban representative to the UN had essentially sent the statement of the Soviet representative in the Security Council on 15 March. The Soviet representative, referring to the American press, cited the facts of the preparation of an armed invasion of Cuba by the United States. The Soviet representative, in particular, cited an excerpt from the 16 March [issue] of the magazine Time in his speech, which reported that 800 Marines had been recently landed in Guantanamo and that the strength of the Marines had reached at least 1100 men. In addition, the number of sailors had been brought to 2,000 men. A battalion of Marines was quartered in Puerto Rico ready, as indicated in the magazine, "to move out on short notice". The US fleet, now legally deployed near Guantanamo, has been supplied with F-4H jet fighters which are based on aircraft carriers.

Fidel Castro expressed gratitude for the information, noting that some increase of military contingents had actually been noted recently at the American base in Guantanamo. However, as yet no large or serious movements have been noted which would tell of the impending closeness of a military invasion.

It needs to be noted that the reception passed in an unusually warm and cordial atmosphere. Fidel Castro stayed at the reception for four hours. Bidding us farewell, he excitedly asked that the CPSU CC and Soviet government be assured that he justifies the confidence shown in him with the award of the Prize of the Great Lenin with his work, whose ideas he will worthily put into effect.

USSR AMBASSADOR IN THE REPUBLIC OF CUBA (S. KUDRYAVTSEV)